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Vážené zastupitelky, vážení zastupitelé, 

novela zákona o obalech, která zavádí povinné zálohování nápojových PET lahví a plechovek, 

se posunula do další fáze a bude dále projednávaná na půdě Poslanecké sněmovny. V létě 

tohoto roku jsem odeslal všem starostům měst a obcí dopis, ve kterém jsem se snažil 

popsat, jaké dopady bude mít zálohování na Vaši obec či Vaše město. Důvod, proč píši dopis 

znovu, je skutečnost, že podle průzkumu, který máme k dispozici, a i z osobních setkání 

s mnohými z vás, vyplývá, že stále existují zástupci obcí, kteří deklarují nedostatek informací.  

Při tvorbě zákona jsme se dotázali obou obecních organizací Svazu měst a obcí České 

republiky (SMO ČR) i Sdružení místních samospráv České republiky (SMS ČR), co je pro 

akceptaci zákona ze strany měst a obcí klíčové, na co pamatovat a na co si dát tzv. pozor. 

Zástupci těchto organizací na jednáních formulovali nejčastěji tyto požadavky: 

1) Existují obavy, aby obce a města, které získaly dotace ze SFŽP, nemusely dotace 

vracet, protože se v podmínkách zavázaly zvýšit množství separovaného plastu. 

Pokud vypadne PET, obec nesplní závazné cíle separace. 

Sdělení je jednoznačné a ověřitelné. Žádná obec nebude muset vracet dotace. Důvod je 

jednoduchý, v případě že se schválí povinné zálohy, tak v souladu s Metodikou pro kontrolu 

plnění vytvořené kapacity odpadů v době udržitelnosti bude u dotčených projektů SFŽP 

akceptovat snížení naplňování projektem stanoveného závazku o cca 50 %. Pokud se obec 

zavázala separovat např. 100 tun plastu, projektem stanovený závazek klesne o cca 50 %. 

Zálohované obaly, tzn. zejména PET, tvoří pouze 18 %. Tudíž obec má dostatečný 

manévrovací prostor a zálohy ji neohrozí. Navíc ze zkušeností ze zahraničí, kde je zálohování 

už několik let zavedeno, víme, že žluté popelnice na plasty se plní jinými tříděnými plasty. 

2) Dopad zálohování na obce nesmí být negativní. 

Je to nejzásadnější připomínka a s tímto požadavkem pracujeme po celou dobu tvorby 

zálohového systému. Tvrzení, že dopady pro obce budou pozitivní, bylo potvrzeno i 

autorizovanou obalovou společností EKO-KOM, která obcím hradí náklady spojené se sběrem 
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obalů a má všechna potřebná data. Je pro mě jako pro ministra a stejně tak i komunálního 

politika klíčové, aby změna nepřinesla obcím negativní změnu. V návrhu ovšem rozpočty obcí 

a měst posilujeme. Tuto skutečnost lze nalézt i zde: https://www.ekokom.cz/reakce-aos-na-

predpokladane-zavedeni-zalohovani-napojovych-obalu/  

Tvrdí se, že PET je pro města a obce pozitivní hodnota a že s ním obchodují. To však není 

pravda. Obce samy nepodnikají v odpadovém hospodářství a s PETem neobchodují. Viděli jste 

někdy v rozpočtu obce příjem z prodaného PETu? Ne. Obce dostávají pouze příspěvek na 

základě nákladů na sběr obalových plastů. Pokud náklady obcí zůstanou stejné, příspěvek se 

nezmění. Pokud se náklady zvýší, budou vyšší i kompenzace, jak stanovuje směrnice EU o 

odpadech. Ta stanovuje základní požadavky na systémy rozšířené odpovědnosti výrobců 

(EPR), kteří hradí náklady na sběr, recyklaci a zpracování odpadu. Pomocí obdobného 

mechanismu fungují i třídící linky, které dostávají od společnosti EKO-KOM odměny za 

vytříděnou tunu obalového plastu. Třídící linky pak mohou tento materiál libovolně prodat.  

Nemůže tedy nastat situace, že by náklady na sběr a recyklaci obalů nebyly hrazeny obcím či 

třídícím linkám. Navíc jsme jako jediní v EU navrhli pro obce podíl 15 % z nevybraných záloh. 

Ročně se uvede na trh 2,6 miliardy obalů, které budou zálohovány, a konkrétní přínos pro 

vaši obec lze spočítat na základě reálných dat z roku 2022. Stačí abyste: 

1. klikli na tento link: https://www.mzp.cz/cz/kalkulacka_obce,   

2. a napsali název Vaší obce.  

Kalkulačka není pouhým modelem nebo odhadem. Data jsou vypočítaná na základě 

reálné produkce odpadů Vaší obce, na základě reálné fakturace, kterou vůči 

společnosti EKO-KOM realizujete. Můžete se přesvědčit. Pokud byste měli dotaz nebo 

poznámku k výpočtu, napište prosím na adresu tiskove@mzp.cz. 

3) Aby se ministerstvo zaměřilo na odpady komplexně a aby se zaměřilo na 

problémy s černými pasažéry, explicitně byly zmiňovány letáky. 

Ministerstvo intenzivně pracuje na komplexnosti celého systému. Aktuálně připravujeme nový 

Plán odpadového hospodářství, který bude schválen začátkem roku 2025. Schválen byl také 

Akční plán cirkulární ekonomiky ČR a vláda vzala na vědomí tvorbu nových EPR systémů. 

Klíčové je důsledné prosazování principu „znečišťovatel platí“, který již dobře funguje u obalů, 

baterií, pneumatik a elektrických a elektronických zařízení. 

Co je cílem? Zajistit, aby obce a města měly hrazené náklady spojené nejen s obaly, 

bateriemi, pneumatikami a elektrozařízeními, ale také s ostatními skupinami odpadů, jako 

jsou nábytek, plasty, textil nebo ploché sklo. Aktuálně obce dotují odpadové hospodářství 

částkou 6 miliard korun ročně. Ministerstvo usiluje o to, aby se z rozpočtů měst a obcí 

https://www.ekokom.cz/reakce-aos-na-predpokladane-zavedeni-zalohovani-napojovych-obalu/
https://www.ekokom.cz/reakce-aos-na-predpokladane-zavedeni-zalohovani-napojovych-obalu/
https://www.mzp.cz/cz/kalkulacka_obce
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nemuselo odpadové hospodářství v takové míře sanovat. Tyto prostředky chybí v investicích 

jinde. 

4) Především ze strany Sdružení místních samospráv byl požadavek, aby se 

pamatovalo na malé prodejny s celkovým důrazem na pohodlí zákazníka.  

Na malé prodejny se určitě myslí. Nové nařízení EU o obalech chce, aby byl v systému povinně 

každý prodejce. To nechceme, a proto těm nejmenším, tzn. prodejnám s prodejní plochou 

pod 50 metrů čtverečních, umožníme zapojení dobrovolné. Tyto prodejce ale nebudeme nutit. 

Povinnost v ČR včetně čerpacích stanic bude povinná až od 50 metrů čtvrtečních prodejní 

plochy. Kolem čerpacích stanic je výrazné množství pohozených plastových a plechových 

obalů. Takováto síť míst výkupu zvyšuje míru dostupnosti. Výkup bude možný jak přes 

automaty, tak ručně, záleží na každém obchodníkovi. Navíc pro všechny obce nad 300 

obyvatel, které nebudou mít zřízené odběrné místo, budoucí operátor takové místo bude 

muset zajistit. 

Všichni obchodníci za každou sebranou lahev obdrží částku pokrývající reálné náklady, podle 

propočtů Svazu obchodu a cestovního ruchu ČR zhruba 1 Kč za lahev. Aktuálně malé prodejny 

nedostávají žádnou kompenzaci za náklady spojené s výběrem zálohovaných skleněných 

lahví. Ve srovnání s pivními lahvemi v přepravkách nepředstavuje manipulace s prázdnými 

PET lahvemi zásadní problém. Co se týče zákaznického pohodlí, je zálohování opakovaně 

použitelných skleněných lahví, které jsou mnohonásobně těžší, již běžné. Data z pilotních 

projektů i států, kde se již zálohuje, ukazují, že se vrací obvyklý počet lahví odpovídající 

běžným nákupům, žádné přeplněné pytle, jako znáte ze sběru plastu v obci. 

Zvládneme to bez zálohování? 

Pravda je, že nezvládneme. Důvodů je hned několik. Pokud by se ČR chtěla vyhnout zálohám, 

v roce 2026 bychom museli splnit sběr kovových nápojových obalů na 80 %. Nyní 

máme 27 %. Společnost EKO-KOM uvádí, že není schopná tyto cíle splnit. Toto je 

nutná podmínka k tomu, abychom nemuseli zálohovat. Zálohovat budeme po roce 

2029 takřka na 100 %. Záleží jen, zda to bude na základě české úpravy, nebo 

evropské. V české úpravě pamatujeme na to, abychom přehnaně nezatížili nejmenší 

prodejny, zároveň pamatujeme na obce tím, že garantujeme obcím příjmy 

z nevybraných záloh.   

Už i samotní odpůrci se posunuli v debatě a přiznali, že zálohy k dosažení cílů pro třídění 

potřeba jsou a budou. Když máte v populaci 20 až 25 % obyvatel, kteří nechtějí třídit, 

nepřinutí je k třídění hustší síť kontejnerů, ani výuková videa a letáky, ale ekonomický nástroj, 

kterým právě záloha je.  
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Nicméně odpůrci navrhovaného systému jako vhodnější způsob realizace často preferují tzv. 

digitální zálohy, které prozatím nikde v EU nefungují (testy proběhly na festivalech a 

koncertech). Namísto systému, který funguje v 16 státech EU, se vymýšlí něco, co není 

vyzkoušeno. Digitální zálohy znamenají, že každou lahev, kterou budete chtít vrátit, 

budete ručně skenovat na váš chytrý mobil. Nebo dokonce, že každou odpadovou 

nádobu (popelnici) budeme vybavovat stejnou čtečkou, která je v automatu na 

zálohování. Tento systém se ze strany odpadových asociací prezentuje jako levnější a 

jistější. Se společností CETA jsme ověřili vstupní data, investičně ani provozně nevychází 

systém výhodněji. I s přihlédnutím k faktu, že samotní obchodníci digitální zálohy nepreferují, 

a digitální zálohy jsou spíše systémem, jak oddálit zálohování, technologii QR kódů budeme 

prozatím sledovat a vyhodnocovat. Určitě ji nebudeme nadřazovat nebo nějak zvýhodňovat 

v samotném zákoně, jak požadují odpadové asociace.  

Vážené zastupitelky, vážení zastupitelé, děkuji, pokud jste dočetli dopis až do tohoto místa, 

stejně jako děkuji za podporu mnohých z Vás při diskusi a cenné podněty při přípravě nové 

obalové legislativy. Jsem si vědom, že obce a města jsou partnery, kteří z významné části 

řeší odpadové hospodářství a v mnoha případech se obcím a městům kladou nové požadavky 

či povinnosti. Novela zákona o obalech je opačná, odjímá povinnosti a starosti obcím za 

plastové a hliníkové nápojové obaly. Z posledních dat máme také potvrzeno, že zástupci měst 

a obcí jsou téměř ze 70 % ochotni podpořit zálohování, pokud dopad do obecních rozpočtů 

bude pozitivní. Pokud se chcete dozvědět víc, můžete nalézt další informace na 

https://www.mzp.cz/cz/zalohovani, včetně odpovědí na nejčastější dotazy. Zároveň je 

posílám rovněž v příloze. 

Další dotazy mi můžete napsat na moji e-mailovou adresu petr.hladik@mzp.gov.cz nebo 

pomocí datové schránky. Pokusím se na ně v co nejkratší možné době odpovědět.  

Prosím, aby byl tento dopis zařazen na jednání Vašeho zastupitelstva. 

 

S pozdravem 

 

Mgr. Petr Hladík 
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Otázky a odpovědi k zavádění zálohového systému na vybrané 
nápojové obaly v České republice

PROČ TO CELÉ DĚLÁME? 

Zavedení zálohového systému představuje další cestu, jak lépe třídit vybrané druhy nápojových obalů. Cílem 
je zvýšit sběr nápojových plastových lahví a plechovek, snížit množství odpadu a zredukovat odhazování odpadu 
do přírody, například na Slovensku po zavedení zálohování pohozené odpady prakticky vymizely. Opatření odpo-
vídá programovému prohlášení vlády a trendu cirkulární ekonomiky. Reagujeme tím rovněž na připravované 
nařízení EU, které pro členské státy navrhuje povinný zálohový systém na PET lahve a plechovky, pokud země 
nebudou už v roce 2026 schopny vysbírat 90 % nápojových obalů. Neřešíme tedy jestli ano, nebo ne, ale jak. 
Podmínky systému stanoví novela zákona č. 477/2001 Sb., o obalech.

OD KDY BUDE ZÁLOHOVÝ SYSTÉM PLATIT? 

Novela zákona o zavedení povinného zálohování PET lahví a plechovek by měla být účinná od poloviny roku 2025.
Do té doby se budeme soustředit na to, abychom nastavili systém logisticky i technologicky co nejjednodušeji 
pro všechny zainteresované aktéry.

CO BUDEME ZÁLOHOVAT? 

Zálohovat se budou: 

• plastové lahve o objemu 0,1 litru až 3 litry od nealkoholických nápojů a alkoholických nápojů do 15 % alkoholu 
(tj. lahve od stolních i minerálních vod, džusů, ovocných či zeleninových šťáv, piva apod.). 

 
• plechovky o objemu 0,1 litru až 3 litry od nealkoholických nápojů a alkoholických nápojů do 15 % alkoholu 

(typicky od energetických nápojů, limonády, piva atd.). 
 
Naopak do zálohování nebudou spadat obaly na mléko a mléčné nápoje, nápoje nad 15 % alkoholu a obaly od octa, 
oleje a dalších tekutých potravin. Dohromady předpokládáme, že systémem projde 2,6 mld. kusů zálohového 
materiálu ročně.

JAKÁ BUDE VÝŠE ZÁLOHY?
 
Záloha bude jednotná pro všechny druhy zálohovaných jednorázových obalů a aktuálně se počítá s její výší 4 Kč. 
Její přesnou cenu stanoví až vyhláška k novele zákona o obalech, která definuje prováděcí předpisy a náležitosti 
zálohování.

JAK BUDE PROCES VYPADAT PRO SPOTŘEBITELE? 

Způsob je podobný jako u zálohovaného skla. Zákazník přinese PETky nebo plechovky do prodejny, na benzínku 
nebo jiné sběrné místo. Odevzdá je a ty se na místě slisují. Následně je třídicí linka rozdělí podle barev a zrecyklu-
je tak, aby mohla vzniknout nová lahev.

JAK MAJÍ LAHVE K VYTŘÍDĚNÍ VYPADAT? 

Obaly se vrací se včetně etikety, nezdeformované a nesešlápnuté, aby šlo naskenovat jejich unikátní EAN kód. 
PETky nebo plechové obaly se nemusí vymývat. Po odevzdání do automatu stroj automaticky ověří, zda hmotnost 
obalu odpovídá typu lahve.

CO SE ZÁLOHOVANOU LAHVÍ, KTERÁ SKONČÍ V POPELNICI? 

Skončí v obecním systému, projde recyklační/třídicí/odpadovou linkou a opět se dostane na trh v podobě vyu-
žitelného recyklátu.
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CO BUDU NADÁLE DÁVAT DO ŽLUTÝCH POPELNIC NA PLASTY?

Zálohový systém se netýká obalů od mléka a mléčných nápojů a nápojů nad 15 % alkoholu v plastových nápojo-
vých obalech. Do popelnic můžete vyhazovat také fólie, sáčky, plastové tašky, obaly od pracích, čisticích a kos-
metických přípravků, kelímky od jogurtů, mléčných výrobků, balící fólie od spotřebního zboží, obaly od CD disků 
a další výrobky z plastů.

CO BUDU NADÁLE HÁZET DO ŠEDÝCH POPELNIC NA KOVY? 

Do popelnic na kov (nejčastěji šedých) můžete dále třídit veškeré kovové konzervy, kovové uzávěry nebo víčka 
(třeba od jogurtů), vyprázdněné tuby od potravin nebo kosmetiky a další kovové odpady.

KDE BUDEME MOCI LAHVE VRACET? 

Zálohový systém bude ve všech prodejnách nad 50 m čtverečních a na čerpacích stanicích nad 50 m čtvereč-
ních. Tedy na cca 11 000 dostupných místech. Povinnost vybírat zálohované obaly budou mít i on-line prodejci 
(odebrat musí obaly v „obvyklém množství“). Dobrovolně se do vracení zálohovaných lahví a plechovek mohou 
zapojit menší prodejny (a také kiosky, školy, jednorázové akce) nebo obce. 
V obcích nad 300 obyvatel, kde nebude prodejna nad 50 m čtverečních a obec ani malé prodejny se nezapojí 
dobrovolně, zřídí odběrné místo operátor. Díky tomu zajistíme dostupnost systému.

CO SE STANE S NEVRÁCENÝMI ZÁLOHAMI? 

Stejně jako u zahraničních zálohových systémů budou spolu s výnosem z prodeje vysbíraného materiálu (PET, 
hliník) a s poplatky výrobců zálohovaných nápojových obalů nevyplacené zálohy hlavním zdrojem příjmů nezis-
kové společnosti provozující operátora zálohového systému. Aby byla pokryta zodpovědnost výrobce za obaly, 
které nejsou vráceny do systému, bude část těchto nevyplacených záloh transferovaná obcím. Obce budou pak 
zodpovědné za likvidaci nápojových obalů, které nebudou vráceny do zálohového systému, ale skončí pohozené 
v přírodě, ve veřejném prostranství, nebo budou vyhozeny do kontejneru se směsným odpadem či do žlutého 
kontejneru s plasty.
Pokud operátor splní cíl sběru pro daný rok, zbylé peníze z nevrácených nevybraných záloh se rozdělí v poměru 
15 % pro obce a 85 % pro operátora. Pokud operátor cíl pro daný rok nesplní, zbylé peníze ze záloh se až do výše 
cíle stávají příjmem SFŽP ČR. Do roku 2029 je stanoven cíl zrecyklovat 90 % PET lahví a plechovek.

KDO BUDE SYSTÉM ZÁLOHOVÁNÍ PROVOZOVAT? 

Fungování celého systému bude zajišťovat nový systém (tzv.operátor), založený výrobci. Ministerstvo životního 
prostředí operátorovi uděluje autorizaci a kontroluje jeho činnost jako u jiných kolektivních systémů. Operátor 
bude financován z poplatků výrobců, výnosů z prodeje druhotných surovin a nevyplacených záloh. 
Mimo jiné bude mít na starosti osvětu a zajištění informací pro spotřebitele.

JAK BUDE FINANCOVÁN CELÝ ZÁLOHOVÝ SYSTÉM? 

Stejně jako u zahraničních zálohových systémů budou v Česku příjmy tvořeny třemi složkami:
• výnosem z prodeje vysbíraného materiálu (PET, jiné plasty, hliník a kovové materiály), 
• poplatky výrobců zálohovaných nápojových obalů (hrazeny dle množství uvedeného na trh),
• nevyplacenými zálohami (týká se zálohovaných obalů, které nejsou vráceny do systému). 

Zavedení zálohového systému ani jeho následný provoz tedy netvoří zátěž pro státní rozpočet. Cirkulární a udrži-
telné oběhové hospodářství je nutné nastavit bez nutnost dotovat provozní nebo investiční náklady. 
Za provoz systému bude zodpovědný neziskově hospodařící subjekt-operátor. Operátora budou zakládat 
subjekty uvádějící zálohované obaly na trh a obchodníci.
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JAKÝ BUDE DOPAD ZÁLOHOVÉHO SYSTÉMU NA OBECNÍ SYSTÉMY ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ? 

Legislativní návrh MŽP byl připraven tak, aby nebyl žádný. Sníží se objem odpadu ve žlutých kontejnerech na 
plasty a v šedých kontejnerech na kovy. To povede ke snížení frekvence svozů těchto nádob. Obce budou pří-
jemci určitého podílu z nevyplacených záloh, které k nim budou směřovány ze strany operátora. Prostředky jsou 
použity na svoz a likvidaci zálohovaných obalů. Nežijeme v ideálním světě a víme, že zálohy nebudou nikdy 100 %. 
V obcích nad 300 obyvatel bez povinného sběrného místa nebo dobrovolného sběrného místa bude muset ope-
rátor, pokud o to obec požádá, zřídit sběrné místo na své náklady.
Obce se mohou stát dobrovolnými sběrnými místy, umožnit svým občanům pohodlné vracení zálohovaných obalů 
a při tom čerpat manipulační poplatky od operátora zálohového systému.

MLUVILO SE O ZPOPLATNĚNÍ „ČERNÝCH PASAŽÉRŮ“, JAK TENTO KROK PROSPĚJE OBCÍM? 

V novele zákona nově zpoplatňujeme i komerční tiskoviny a letáky. Zatímco všichni výrobci obalů platí do systé-
mu, výrobci nebo producenti letáků a komerčních tiskovin, neplatí za budoucí svoz a likvidaci ani korunu. To 
MŽP navrhuje změnit. Zde počítáme s pozitivním dopadem pro obce částkou 20 až 25 Kč na jednoho občana.

JAK BUDOU FINANCOVÁNA SBĚRNÁ MÍSTA U OBCHODNÍKŮ? 

Financovat sběr bude samotný operátor. 
Investiční náklady (na pořízení čteček čárových kódů a automatů na vracení nápojových obalů, na úpravy pro-
vozoven či jejich okolí, včetně skladovacích prostor), stejně jako provozní náklady (na elektřinu, servis zařízení, 
personál a jeho proškolení, úklid i související administrativu) budou kompenzovány tzv. manipulačním poplatkem. 

Tímto poplatkem bude operátor zálohového systému provozovateli sběrného místa postupně hradit jeho náklady 
související s účastí v systému. Dá se očekávat, že pro některé provozovny budou takto nastavené kompenzace 
motivací zapojit se do systému dobrovolně. Tyto kompenzační opatření bude platit operátor. Operátor tyto pro-
středky získá z prodeje materiálu, z poplatků, které budou mít povinnost odvádět výrobci nápojů na trh a částeč-
ně také z nevybraných záloh.
Zálohový systém je de facto smluvní vztah mezi kupujícím a prodávajícím. Jako zákazník, který si kupuje zálo-
hovaný obal, souhlasím s vrácením obalu na místo, které je k vrácení určené. Pokud obal vrátím, dostanu zálohu 
zpět. Pokud nevrátím zálohovaný obal zpět, dobrovolně se vzdávám finanční jistiny zálohy. Záloha je následně po-
užita na financování systému, na úklid a náklady spojené se svozem či likvidací těch obalů, které nejsou vráceny.

KOLIK TO BUDE STÁT MĚ JAKO ZÁKAZNÍKA? 

Zákazník zaplatí navíc pouze cenu zálohy, která mu po vrácení obalu ve sběrném místě bude v plné výši vrácena.

PROČ NESTAČÍ ZACHOVAT A ROZVÍJET STÁVAJÍCÍ SYSTÉM ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ?

Stávající systémy odpadového hospodářství se budou nepochybně dále rozvíjet a bude nutné je dále zlepšovat, na 
tom nic nemění zavedení zálohového systému. Legislativou odpadového hospodářství jsou nastaveny ambiciózní 
cíle pro sběr a recyklaci komunálních odpadů, takže je skutečně potřeba stávající systémy dále modernizovat.
Zásadní ideou pro zavedení zálohového systému je tzv. rozšířená zodpovědnost výrobce, která mu ukládá po-
starat se o odpad vytvořený při spotřebování jeho výrobků. Tento přístup již v České republice máme zaveden 
u obalů, baterií, pneumatik, vozidel a elektrozařízení, nyní se rozšiřuje na další výrobky obsahující plast.
Dalším prvkem pro zavedení zálohového systému je nutnost dosažení lepší čistoty vytříděných materiálů speci-
ficky u plastových nápojových lahví, u kterých je pro zpětné použití v nových lahvích potřeba zaručit původ vytří-
děných lahví, aby se jednalo o plast určený ke kontaktu s potravinami. Zatímco v minulosti měly povinné subjekty, 
tj. původci, pouze zajistit separaci, nyní se musí výrobci nápojů taktéž vyrovnat s povinností povinného obsahu 
recyklátu v nových lahvích, kterou jim stanovuje národní i evropská legislativa.
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NEPOVEDE ZAVEDENÍ ZÁLOH KE ZDRAŽENÍ NÁPOJŮ?

Záloha je nezávislá na ceně obsahu lahve či plechovky a zálohování jako takové by nemělo jakkoliv ovlivňovat 
cenotvorbu nápojů prodávaných v zálohovaných obalech, cena výroby obalu je již v ceně výrobku zahrnuta.

PROČ SE NEZÁKÁŽOU JEDNORÁZOVÉ PLASTY? 

Řada jednorázových plastových výrobků byla zakázána zákonem č. 243/2022 Sb., který je účinný od října 2022 
a znamenal ukončení možnosti uvádět na trh jednorázové plastové výrobky jako plastové příbory, talíře a řadu 
dalších. Rovněž se zásadně omezila volná distribuce plastových nákupních tašek a sáčků. Připravované evropské 
nařízení o obalech a obalových odpadech míří na další problematické oblasti jako je mimo jiné zbytečné nadužívá-
ní obalů nebo nedostatečná oběhovost materiálu. V budoucnu tedy bude oblast obalů, včetně těch plastových, 
ještě více regulována. V některých případech zatím nelze adekvátně jednorázový plastový výrobek nahradit na-
příklad opakovaně použitelným.

JAK PROBÍHÁ RECYKLACE PET A HLINÍKU?

Hliník je sesbírán, slisován a následně roztaven a vyválcován na plech, ze kterého jsou vyrobeny další plechovky.
Dochází k velké úspoře energií na těžbu a zpracování suroviny. Tento proces se dá beze ztrát na kvalitě materiálu 
opakovat v podstatě do nekonečna.
Plastové lahve se rozdrtí, plast se oddělí od ostatních materiálů, ze kterých jsou vyrobeny například etikety, dále 
dojde k důkladnému vymývání nečistot, sušení, tepelnému a tlakovému zpracování do vloček, granulátu a násled-
ně do nových výrobků, zejména nových lahví.

PROČ TEDY UŽ NYNÍ NELZE Z ROZDRCENÉHO PETU VYROBIT NOVOU LAHEV? 

Protože granulát nemá tzv. food kvalitu, což je hygienický parametr. Aktuálně se z recyklovaných lahví vyrábí 
zimní bundy nebo koberečky do auta, po zavedení zálohového systému se z PETky stane zase PETka, protože si 
recyklát zachová patřičnou kvalitu, která nebude kontaminována například PET lahvemi s drogerií. 

NEBUDE MÍT VZNIK ZÁLOHOVÉHO SYSTÉMU NEGATIVNÍ DOPAD NA TŘÍDiCÍ LINKY?

Nikoliv. Sebraný materiál prostřednictvím zálohového systému se bude muset i nadále třídit, plastové lahve pod-
le barev a materiálu, plechovky podle materiálu. Z uvedeného vyplývá nutnost funkční moderní infrastruktury 
na třídění. Třídicí linky tedy budou mít materiál na třídění i nadále. Legislativa počítá s tím, že operátor nebude 
mít možnost provozovat svoji vlastní třídicí infrastrukturu a bude muset využívat externí třídicí linky.
Rovněž nově připravovaná legislativa bude zvyšovat tlak na efektivitu a vysokou kvalitu třídění s ohledem na to, že 
se budou objevovat další požadavky na povinný obsah recyklátu v různých druzích výrobku.

JAK BUDE OPERÁTOR ZÁLOHOVÉHO SYSTÉMU NAKLÁDAT S VYSBÍRANÝM MATERIÁLEM?

Vysbíraný materiál v podobě PET lahví a plechovek na nápoje bude ze sběrných míst svezen a vytříděn. Plasto-
vé lahve se pro další zpracování třídí dle barev, mezi plechovkami jsou některé obsahující železo, které je třeba 
také zpracovat odděleně. Toto třídění bude probíhat na třídicích linkách, které již v ČR máme, operátor nebude 
oprávněn budovat novou infrastrukturu, pouze se změní logistika svozů, ale celkové množství tříděného materi-
álu zůstane stejné. 
Po vytřídění operátor zajistí systém nakládání s plastovými lahvemi i kovovými plechovkami směrem k výrobcům 
tak, aby bylo umožněno plnění jejich povinností. To znamená prodej materiálu výrobcům nápojů, kteří z něj ne-
chají vytvořit nové obaly na své produkty, a to za transparentně určenou cenu a v množství odpovídajícím uvedení 
na trh konkrétním výrobcem. Materiál, který nebude vykoupen pro účely nápojového průmyslu, bude nabídnut 
dalším subjektům.



Otázky a odpovědi k zavádění zálohového systému na vybrané 
nápojové obaly v České republice

PROČ SE ZMĚNIL PŘÍSTUP MŽP K OTÁZCE ZÁLOHOVÁNÍ NÁPOJOVÝCH OBALŮ?

Postoj MŽP k zavádění povinného zálohování jednorázových nápojových plastových lahví a kovových plechovek je 
dlouhodobě konzistentní. Pohled resortu musí být komplexní, protože je zodpovědný za plnění všech povinných 
cílů pro odpady, obaly a jednorázové plasty, kterých je několik desítek. Probíhající diskuze, byla v minulosti příliš 
obecná, nikdy ne nad konkrétním návrhem. Proto se MŽP rozhodlo provést analýzu toho, jak by mohl zálohový 
systém v ČR vypadat. Debata nad podobou zálohového systému nikdy nebyla konkrétnější, předložené řešení 
zohledňuje řadu požadavků a konkrétních oblastí v rámci celého odpadového hospodářství. MŽP balancuje zájmy 
všech zúčastněných subjektů, obcí, nápojového segmentu tak, aby byl návrh maximálně vyvážený s co nejmen-
šími negativními dopady. 
V programovém prohlášení vlády nás zavazuje k posouzení zálohového systému. MŽP předloží legislativní návrh, 
který bude ambiciózní a nebude znamenat narušení stávajícího systému odpadového hospodářství v obcích.
Je nutné vzít rovněž do úvahy posuny v evropské legislativě a i to, že v zásadě všechny země sousedící s ČR mají 
systém zavedený, nebo ho budou zavádět.

JE ZÁLOHOVÝ SYSTÉM VHODNÝM ŘEŠENÍM TZV. LITTERINGU?

Zcela jistě ano. Littering, neboli volně pohozený odpad, který způsobuje řadu problémů. Zavedení zálohového 
systému má jako jeden z efektů velmi pozitivní vliv na množství volně pohozeného odpadu, tato zkušenost je 
potvrzena ve všech zemích s již zavedeným zálohováním. Položte si otázku – sehnete se, když vám vypadne dvou-
koruna? Jestli ano, tak se sehnete i pro PETku nebo jiný obal. 

Volně pohozený odpad je často z krajiny odstraňován dobrovolnickými aktivitami různých sdružení či jednotlivců, 
hodnota takového dobrovolnického úklidu pro obce je vysoká a mnoho obcí by si ji nemohlo jinak dovolit. Před-
cházením litteringu šetříme i lidské zdroje, které mohou být využity pro další prospěšné aktivity.

JAKÁ JE UHLÍKOVÁ STOPA NÁPOJOVÝCH OBALŮ Z RECYKLÁTU V POROVNÁNÍ S NÁPOJOVÝMI OBALY Z PRIMÁRNÍCH SUROVIN?

Mezi pozitivní dopady systému na životní prostředí můžeme zařadit zejména úsporu energie a surovin, obojí lze 
popsat jako uhlíkovou stopu. 
Při využívání recyklátu na výrobu plechovky je to možné až do 97 %, při výrobě plechovky z recyklátu se spotře-
buje až o 95 % méně energie než při výrobě plechovky z nerecyklované suroviny, v případě PET až o 79 %. 
Plechovka i PET lahev z recyklátu mají až o 80 % nižší uhlíkovou stopu než plechovka či PET lahev z panenského 
materiálu, a to i přestože se nápojové obaly sváží a u ručního sběru se počítá s přepravou neslisovaných nápojo-
vých obalů.
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